
A változás örök, de ha az azzal
jár, hogy elveszítjük a közösség
legfőbb jellemzőit, akkor meg kell
állni, körülnézni és nem szabad
tovább menni a rossz irányba.
Szerintem most ez a helyzet van.
Kevesebb mu tyi, sokkal kevesebb
kavarás és elhallgatott téma kell.
Több őszinte vitára van szükség,
és arra, hogy a VSZ visszatérjen a
hagyományaihoz. 

Közösen kell dönteni, meghall-
gatni egymást tisztelettel, mert az
kijár minden tisztségviselőnek. Ez
leg inkább a vezető tisztségvise-
lőknek kell, hogy a sajátja le gyen,
mert ha ez nincs így, ak kor komo-
lyan sérül a közösség. A VSZ ereje
mindig a sokszínű, de összetartó
csapatában volt. Ide kell visszatér-
ni.

– Milyen volt az elmúlt négy
év a szakszervezetünkben?

– Én a Vasutasok Szakszervezete
rajongója vagyok, a VSZ részem, és
én a része vagyok, ezért minden
időt élvezek, amit itt tölthetek a
kollégákkal. Az elmúlt négy év
mozgalmasan és egyben unalma-
san is telt. A VSZ legjellemzőbb
sajátossága az, ami a vasúté is: sza-
bályozott és állandó. Ez egyszerre
unalmas és bosszantó is tud lenni,
mégis ez adja a kiszámíthatóságát,
biztonságát. Az elmúlt négy év?
Olyan, mint a társadalmunk négy
éve. Megtanultuk, hogy van még
lejjebb. Viták, irigységek, érdekvé-
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delmi sikerek és sajnos a tapaszta-
lás, hogy e mindennapos sziszifu-
szi munka kimerítő és nem min-
dig eredményes.

Na és persze valami új, a közel-
múlt felismerése: van egy pont,
amikor rá kell mutatni, hogy az út,
amin járunk, nem jó irányba ve -
zet. És ennek a figyelmeztetésnek
a felelősségét fel kell vállalni. Az
irány, amerre most tartunk, ne -
kem nagyon nincs ínyemre. Az
arrogancia, a „bármit megtehe-
tek”, a másik ember becsületének
megtiprása mind-mind lépésre
késztetett. Évtizedek óta az embe-
ri méltóság megóvását képvise-
lem, legyen az bármilyen élethely-
zet, munkahelyi szituáció vagy
szakszervezeti tisztségviselői po -
zíció. Tanítom, hogy nem kell és
nem is szabad eltűrni a méltányta-
lanságot.

– Ezért indul az elnöki tisztsé‐
gért?

– Igen. Ez nekem  új helyzet, hi -
szen eddig még soha nem akartam
VSZ elnök lenni. Nem szerepelt a
„bakancslistámon”. Támogattam,
vagy elfogadtam a hivatalban lé -
vőt, és tettem a dolgomat az ér -

dekvédelemnek azon a szintjén,
ahol éppen voltam. 

Tiltakozom az ellen, és nem tu -
dom elfogadni, hogy az utóbbi
időben a VSZ vezető tisztségvise-
lői úgy viselkednek, mint a min-
denható és tévedhetetlen hata-
lombirtokosok. A pozíciót nem le -
hetőségnek, hanem erőközpont-
nak élik meg, elfeledve, hogy a kö -
zösséget kellene szolgálniuk és
nem saját érdekeiket.

– Megválasztása esetén lát
elég támogatást a változások
megvalósításához?

– Igen. Hiszek a beszélgetés ere-
jében. Amennyiben kimondjuk és
meg  beszéljük a problémákat, azok
nagy része megoldódik. De ezt is
meg kell tanulni. A szó nagy erő,
de egy értő mesélő mellé befogadó
hallgató is kell. És ez az, ami az
elmúlt években elveszett a VSZ-
ben. Ha valaki nem azt mondja,
amit hallani akar a vezető, akkor
összefognak ellene, és kész is van a
kirekesztő stratégia. Hogy látok-e
a változásra támogatást? A tiszt-
ségviselők nem merik nyíltan vál-
lalni a véleményüket, ez engem
megdöbbent. De halkan, suttogva
elmondják, hogy „szurkolok ne -
ked, számíthatsz rám”. Elképesztő,
hogy a mai vezetés alatt mivé vált
az én emlékeiben vitázó, nagyon
hangos és nagyon érvelő szerve-
zet. Ez nem jó. Vissza kell állítani
az őszinte, nyílt és mutyimentes
közösséget. Szükség van változás-
ra, mert ez, ami most van, zsákut-
ca.

– Mit gondol a kampányról?
– Számomra fontos, hogy kam-

pány ide vagy oda, nem szabad
kárt okozni a közösségnek. Én így
indultam neki a jelölésnek. De a
hivatalban lévők nem tudják ele-
gánsan viselni a kihívásokat. Mivel
a „hatalmat” birtoklók nem adnak
egyenlő esélyt a jelölteknek, más
módszereket kell alkalmazni,
mint amelyek a VSZ hagyomá -
nyai ban eddig kialakultak. Csak
az elbizakodott arrogancia ké -
pes ilyet tenni. Ezt nem hagyhat-
juk! 

A tisztújító kongresszus előtt álló Vasutasok Szakszervezete mostani vezetésnek korábban volt lehe-
tősége összefoglalni lapunkban az elmúlt négy évben elért eredményeket, kudarcokat és a következő
ciklusra tervezett folytatást. Ebben a lapszámban Hercegh Mária elnökjelöltet, Juhász Tiborné szerve-
zetpolitikai alelnökjelöltet és Szabó Gyula érdekvédelmi alelnökjelöltet kérdeztük a terveikről.

F e l i s m e r n i ,  m e g v i t a t n i ,  v á l t o z t a t n i !

Hercegh Mária


